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 Milyen bosszantó szokás… Mosta-
nában én is ezzel a rossz beidegződéssel 
vagyok kénytelen szembesülni naponta 
akár többször is és érzem, hogy fel-
őröl, az a tehetetlenség, amikor csak 
szürenkezel, de nem tudod meddig, 
néha még azt sem, hogy miért, egysze-
rűen idegtépő. Nem vagyok azonban 
kisangyal, néha én is kések, ekkor per-
sze borzasztóan rosszul érzem magam 
(főleg, ha nem saját hibámból történik) 
és ez talán még inkább zavar, mint ha 
nekem kell várni. 

 Hogy juto�unk idáig?
 Vagy kezdjük inkább azzal, hogy 

meddig is? 
 Mi számít még normálisnak? Van 

normális egyáltalán, ha késésről beszé-
lünk? 

 Anyukám még arra taníto�, hogy
inkább 10 perccel előbb érkezzek vala-
hova, mint 1 perccel később. Igyekez-
tem is ezt betartani mindig, mígnem 

egy szép őszi napon, úgy tíz évvel 
ezelő�, megtanulha�am az amerikai
filmekből vagy talán valami romanti-
kus lányregényből, hogy egy nő annál 
izgalmasabb, minél többet várnak rá. 
Persze a média azóta is ezt sugározza, 
méghozzá annyira jól, hogy el is hisz-
szük; mi, nők (tisztelet a kivételnek), 
késünk is rendszeresen, ha randevúról 
van szó. 

 Gondoljuk ezt egy kicsit tovább! 
A nők késnek a randikról, ezt meg-
szokják és késnek az egyéb találkozó-
ikról is, előbb csak a barátiakról, majd 
a hivatalosakról is. A férfiak persze
ezt megelégelik és már alapból rászá-
molnak egy 5-10 percet a megbeszélt 
időpontra, mondván, hogy még így is 
várhatnak majd eleget. Erre a pontos 
nők, mert ilyenek is léteznek (bizony-
bizony), tovább gerjesztik a feszültsé-
get, átadják bánto�ságukat más nők-
nek, ezzel fokozva a késések számát 
és hosszát. 

 Hol tartunk jelenleg? 

 Az újságnál és a magánéletben 
is tapasztalom, hogy egyre többet és 
többet késnek az emberek. Személyes 
találkozónál az 5 percen már meg sem 
sértődöm, van nálam mindig könyv 
vagy mp3 lejátszó, elvagyok türelme-
sen, amíg fel nem tűnik a láthatáron 
a várt személy. Ez azt jelenti, hogy 
kicsit késni sikk? Vagy csak annyi dol-
guk van az embereknek, hogy a nap 
24 órája kevés? „5 perc az semmi.” 
– vélekedik az egyik barátnőm. És mi 
van a tízzel, hússzal, esetleg az 1 órá-
val vagy másféllel? – kérdem én. 

 Arról meg ne is beszéljünk, hogy 
ha nem személyes találkozóról van 
szó, hanem mondjuk egy cikk, értéke-
lés vagy valami Interneten keresztül 
küldö� munka leadásának határidejé-
ről, akkor mire számíthat az ember… 
Napokra, hetekre vagy hónapokra való 
könyvet kell készenlétben tartanunk? 

 Tillné Kiss Andrea 
 Főszerkesztő 

  foszerkeszto@�khok.elte.hu 

 KultúrNyúz 
 A Tétékás Nyúz kulturális melléklete 

ismét megjelenik 2010. október 13-án. 

 Küldjetek verseket, egyperceseket, raj-

zokat az  irkafirka.nyuz@gmail.com címre! 

 Megint lesz nyereményjáték, SMS-

ben lehet szavazni a megjelent 

pályaművekre.  

 A szavazók közül is sorsolunk, a nyere-

mények ismét a Galaktika Kiadó fan-

tasztikus regényei közül kerülnek ki. 
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 A Nyúz a Magyar Egyetemi és Főiskolai Sajtó Egyesület tagja. 

 A rendezvényen fellépő egyik zenekar 
fotójának az öt bejelölt részletét rejte�ük
el az aktuális  Nyúz  oldalain. Keresd meg 

az öt képet, és küldd be jövő keddig a  
  +36 30/35-45-321  

(nem emeltdíjas) számra JÁTÉK jeligére, 
 hogy melyik oldalakon, melyik kép-

részletre találtál! 

 A beküldők közül kisorsolunk két 
szerencsés nyertest, akiknek egy-egy 

ingyenes belépő a jutalmuk az  
október 15-i  Gólyabálra .  

A nyerteseket telefonon értesítjük. 

Gólyabál Játék

 Múlt heti nyerteseink, akik a Haliban 
átvehetik nyereményüket:  

  Honffy Dóra és Nákovics Diána 

  Gratulálunk a nyertesekek!  

 Idén is találkozha�ok velünk, az újsá-
got író és szerkesztő lelkes csapa�al

a  Gólyabálon .  

 A  Nyúz Café  kellemes hangula�al,
gyertyafényes beszélgetésekkel, 

finom teával és jó zenével vár minden
kedves érdeklődőt. 

 Szeretnél jegyet nyerni a Gólyabálra? 

 Akkor ez a te játékod! 

1

2

3

4

5



41. félévfolyam 4. szám 
2010. október 6.

4 HÖKHÖKHÖKHÖK
 TTK HÖK  
Záró-alakuló küldö�gyűlés

 A szokásostól eltérően, nem júliusban, hanem csak most, szep-
tember 24-én, pénteken került sor a tavalyi tisztségviselők éves 
beszámolására. Ezután pedig már az új, májusban általatok válasz-
to� képviselőkből álló Küldö�gyűlés (KGY) választo�a meg erre a
tanévre a tisztségviselőket. 

 A Bologna rendszer kihívásai a 
Hallgatói Önkormányzatot is utolérték.  
A júliusban megtarto� záró illetve alaku-
ló Küldö�gyűlésről szeptember 2. heté-
ben derült ki, hogy érvénytelen, ugyanis 
a most diplomázo� BSc-sek (a képvi-
selők jelentős része) jogviszonya június 
végén megszűnt, így július 2-án már nem 
szavazha�ak volna a záró ülésen. Azáró
ülés nélkül azonban a július 4-i ülés is 
érvénytelen volt. 

 Természetesen tisztában voltunk 
ezzel a problémával, ezért még tavaly 
Alapszabályt módosíto�unk, amely sze-
rint a jogviszonya megszűnése után 3 
hónapig mindenki a Hallgatói Önkor-
mányzat tagja marad. (Akiket felve�ek
mesterszakra, azoknak utána újra van 
jogviszonyuk, tehát a HÖK tagságuk 
folyamatos.) Ez jó megoldásnak tűnt, az 
Egyetem Szenátusa (a legfőbb döntésho-
zó szerv az Egyetemen, kétharmadrészt 
oktatókból, harmadrészt hallgatókból 
áll) jóváhagyta a változást. Mostanra 
derült ki, hogy ez felsőbb szabályzatnak 
ellentmond, ami felülírja a döntést. 

 Mivel a tisztségviselőket az alakuló 
ülésen választják, és az ülés érvénytelen 
volt, így a 2009 júliusában megválasz-
to� tisztségviselők maradtak hivatalban,
kivéve azokat, akiknek nyáron megszűnt 
a jogviszonya. A gyakorlatban ez sok bel-
ső kényelmetlenséget okozo�, de szeren-
csére mindenki végezte a munkáját úgy 
is, ha hivatalosan nem is volt tisztségben. 
(Ti remélhetőleg nem is éreztétek a belső 
problémákat, az egyik legnagyobb HÖK-
ös projekt, a szoctám átvétel is rendben 
zajlo�, több mint 1700 pályázat átvételre
került.) A legsürgetőbb hiányokat szep-
tember 16-án a rendkívüli KGY pótolta. 
(Kari Ösztöndíjbizo�ságot, választmányi
tagokat, elnökhelye�eseket választo�ak a 
képviselők a záróig hátralévő 8 napra.) 

 A 15 órára összehívo� záró Küldö�-
gyűlés a sok megszűnt képviselői és tiszt-
ségviselői mandátum mia� meglehetősen
családias volt. A 22 képviselőből (a rendes 
létszám, ami a jelenlegi is: 45) 16-an voltak 

jelen a beszámolóknál. Az éves (illetve 3 
esetben csak a rendkívüli KGY óta fennál-
ló 8 napos) beszámolókat a Küldö�gyűlés
a mentorkoordinátor és a kommunikációs 
biztos kivételével elfogadta. 

 Az ülés fontos része volt még, hogy 
előzetes írásos jelzés után a képviselők-
től szóban is elbúcsúzo� Tóth Máté, aki
az alakuló Küldö�gyűlésen nem kívánt
újraindulni a posztért, személyes elfog-
laltságai mia�. Több mint egy évig (ta-
valy július óta) volt a TTK HÖK gaz-
dasági elnökhelye�ese, ezt megelőzően
kémia szakterületi koordinátor. 

 A 17 órától kezdődő alakuló Kül-
dö�gyűlés nagyjából a megszoko� rend-
ben zajlo�. Az idei képviselők listáját az
előző Nyúzban olvasha�átok.

 Az elnök megválasztásáig az ülést 
Tóth Máté veze�e le.Az Ellenőrző Bizo�-
ság 3 helyére végül 3-an jelentkeztek: 
Adorján Gábor, Szenes Áron és Varga 
Sándor. Áront 3 érvénytelen szavazat 
melle� (28 igennel), a másik 2 jelöltet
egyhangúlag támoga�ák a képviselők.

 Ezután következe� az elnökvá-
lasztás. A posztért Jánosi A�ila indult
újra. Az ő megválasztása is túlnyomó 
többséggel: 28 igennel, 3 nem ellenében 
történt. 

 Ezután, a szokásostól eltérő sorrend-
ben, azok a posztok következtek, ame-
lyekre csak egy jelentkező volt és meg-
egyeze�, a júliusi érvénytelen KGY-n 
 megválaszto�al.

 Ezen posztokról történt szavazás 
eredményét a múlt héten megjelent  Nyúz  
harmadik oldalán található táblázatban 
láthatjátok. (Az eltérések a többi szavaza-
ti aránytól abból adódnak, hogy a képvi-
selők száma a Küldö�gyűlésen változo�,
érkeztek illetve távoztak emberek.) 

 A mentorkoordinátor nem kapta  
meg az első fordulós megválasztáshoz 
szükséges kétharmadnyi igent (15 igen, 14 
nem, 4 érvénytelen), úgyhogy i� második
forduló következe�. Továbbra is Magyar
Róbert volt az egyetlen pályázó. A jelölt-
höz újabb kérdéseket te�ek fel, majd

távollétében hosszú vita következe�. 
Ez a forduló se zárult eredményesen, i�
sem ért el kétharmados többséget (16-11-4). 
Az utolsó, 3. fordulóban elegendő, ha a 
szavazatok több mint fele „igen”. Újabb 
kérdések és hosszas vita után a KGY végül 
13-13-4 arányban nem támoga�a a pályá-
zót. Ezután a Küldö�gyűlés a Választ-
mányt (a HÖK döntéshozó szerve két 
Küldö�gyűlés közö�, többnyire hetente
ülésezik, tagjai az elnök, a 4 elnökhelyet-
tes, illetve a 6 szakterület delegáltja, ezek 
általában a szakterületi koordinátorok) 
bízta meg azzal, hogy egyeztessen egy 
KGY időpontjáról, ahol újra napirendre 
kerül a mentorkoordinátor-választás. Ez 
az időpont azóta eldőlt, október 19-e le�.

 A mentorkoordinátor után a gaz-
dasági elnökhelye�es választása követ-
keze�. Máté utódjának egyedül Polai
Dóra pályázo�, aki a tavalyi ciklusban
a titkári pozíciót töltö�e be. Az előzőek-
ben leírt módon zajlo� i� is a választás.
Dóri az első körben nem kapta meg az 
igenek több mint kétharmadát (18 igen, 
8 nem és 4 érvénytelen), így második 
kör következe�. Aposztra nem érkeze�
új jelölt, a meghallgatás és a vita után 
újra szavazásra került sor, ismét érvény-
telenül (19-9-2). A harmadik fordulóban 
végül a jelölt megválasztásra került 20 
igennel, 8 nem ellenében, 2 érvénytelen 
szavazat melle�.

 Utolsó elő�i tisztségként a titkár
került sorra. Ivancsó Veronika pályázo� a
posztra. A Küldö�gyűlés szavazása már
az első körben eredményes volt, Vera 25 
igen szavaza�al, 1 nem és 1 érvénytelen
ellenében megválasztásra került. 

 A földrajz-földtudományi szakterüle-
ti koordinátori posztra ke�en jelentkeztek,
Slimbarszki Réka és Váry Zsolt. Mindket-
tőjüket meghallga�a a KGY, majd távol-
létükben vita zajlo�. A szavazás ezú�al
már az első körben eredményt hozo�,
20 szavazatot kapo� Zsolt, 6-ot Réka, 2
szavazat pedig érvénytelen volt. 

 A Küldö�gyűlés ezután különö-
sebb vita nélkül a bizo�sági helyekre
delegált hallgatókat. Ezek eredményét 
is tartalmazó, a Küldö�gyűlésről készült
jegyzőkönyvet a  �khok.elte.hu/node/839 
internetes oldalon nézhetitek meg! 

 Az újonnan megválaszto� tisztség-
viselők fogadóórái hamarosan megte-
kinthetőek lesznek az Északi és a Déli 
Hallgatói Iroda ajtaján elhelyeze� tab-
lókon és a honlapon! Akár személyesen, 
akár e-mailben forduljatok hozzájuk 
bizalommal! 

 DAF 
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AlapítványAlapítvány
 A rendszer és ami 
mögö�e van
 Működés belülről nézve 

 Lezajlo� a tanév első kuratóriumi ülése, amin
ismét számos fontos dologról ese� szó. Mivel
sokan érdeklődtetek arról, hogy hogyan zajlik egy 
ilyen szervezet élete, kik állnak mögö�e és miként
működik, pár szóban bemutatjuk nektek. Talán a 
végén kedvet kaptok ahhoz, hogy csatlakozzatok 
maroknyi, ám elszánt csapatunkhoz! 

 Kuratórium. A bevezetésben említe� ülést az Alapítvány
legfőbb döntéshozó szerve tarto�a.

 Ebben a testületben 6 tag, azaz kurátor ül, akik közö�
o� ül az alapítvány elnöke és a titkára is. Ez a testület
minden félévben 3-4 ülést tart, ahol dönt a legfontosabb 
pénzügyi, pályázati és stratégiai ügyekben. A testület mel-
le� egy 3 fős felügyelőbizo�ság is működik, akik minden
ülésen részt vesznek. Nélkülük egyetlen döntés sem lenne 
érvényes és végrehajtható. 

 A napi, operatív ügymenetet természetesen nem a kura-
tórium végzi, hiszen számos esetben előfordul, hogy gyors 
döntésre van szükség. 

 Ezért napi szinten az Alapítvány Kuratóriumának elnö-
ke, aki az ügyvezető is egyben, valamint a titkár, aki a 
gazdasági vezető is, döntenek és vezetik a szervezetet.  
A Kuratórium két ülése közö� eltelt időszakról természe-
tesen beszámolnak a Kuratórium elő�, akinek minden
kérdésben abszolút döntési joga van. 

 Mivel az alapítvány számos, egymástól igen eltérő műkö-
dési területen tevékenykedik, így fontos egy egységes belső 
működési struktúra és az ahhoz kapcsolódó szabályrendszer 
kidolgozása. A szervezet rendelkezik Alapító okira�al, amely
a működési területeket határozza meg, egy SZMSZ-szel, 
amely a legfontosabb belső szabályokat tartalmazza és egy 
Pénzügyi szabályza�al, ami logikusan a pénzügyi tevékeny-
ségeket és felelősségi köröket írja körbe. 

 Ezek a szabályok a legfontosabb kérdésekben adnak 
iránymutatást, de a belső munkafolyamatokat önmagukban 
nem szabályozzák. 

 Ezen felül tervben van egy minőségbiztosítási rendszer 
kialakítása is, hogy még á�ekinthetőbbek és megbízhatób-
bak legyenek a tevékenységeink. 

 Mivel közhasznú az Alapítvány, így eddig is mindenki-
nek rendelkezésére álltak a működésünkkel kapcsolatos ada-
tok, mivel azokat nyilvánosságra kell hozni minden évben. 

 Így, ennek megfelelően a kuratóriumi ülések jegyzőköny-
vei, az éves pénzügyi és működési beszámolók, valamint 
minden fontosabb szabályzatunk elérhető a honlapunkon. 

 Természetesen nem ennyire katonás a működésünk 
a mindennapokban, hiszen nagyon jó csapat áll a szer-
vezet mögött, akik lelkesek és sok energiát fektetnek 
abba, hogy minden területen kiválót tudjunk nyújtani. 
A szabályok azonban elengedhetetlenül fontosak, hiszen 
ezek teremtik meg az alapját a biztos és kiszámítható 
működésnek. 

 Az előző tanév utolsó számában írtunk már arról, hogy 
lesz néhány változás a szervezetben is. 

 Új gazdasági vezető érkeze� hozzánk, akinek a feladata
a pénzügyi rendszerünk professzionalizálása és a minden-
napi működés biztosítása. Az elmúlt pár hétben egy új belső 
nyilvántartást veze�ünk be, valamint elkezdődö� a jövő évi
költségvetés megtervezése is. 

 Új pályázati munkatárs is érkeze� hozzánk, akit szinte
azonnal bedobtunk a mélyvízbe. Az éppen lejáró pályázatok 
elszámolása és újak megírása párhuzamosan, nem kis feladat 
egy profinak sem, nemhogy annak, aki most kezde� egy új
helyen. De sikerrel állta meg a helyét, így ezen a területen is 
előrelépéseket tervezünk. De erről majd egy kicsit később. 

 Remélem, most már egy kicsit jobban belelá�ok a szerveze-
tünk működésébe és néhány kérdésetekre választ tudtam adni. 

 I�. Ónodi Ferenc László
 Kuratóriumi elnök 

 VEGYÉL NÁLUNK SZÍNHÁZJEGYET! 

 O������ ���� �������: 
 P���� M����� S������: J�-
���� ��� ��������� 

 Cyrano de Bergerac 2700 Ft 
 István, a király – rockopera 3300 Ft 
 Feleségem története – színmű 3000 Ft 
 Kár, hogy kurva – reneszánsz rémdráma 2000 Ft 
 Liliom – külvárosi legenda 2700 Ft 
 La Mancha lovagja – musical 2700 Ft 
 A szecsuáni jó ember 2700 Ft 

 M����� S������: 1000-4500 F� ������ 

 Jézus Krisztus Szupersztár 
 Diploma elő�
 Az Operaház Fantomja 
 És mennyi szerelem! 
 Sors bolondjai 
 Spamalot 

 V���������: 

 Ványa bácsi 700-3200 Ft 
 Hegedűs a háztetőn 900-4500 Ft 
 Játék a kastélyban 700-3800 Ft 
 A padlás 700-3200 Ft 
 Augusztus Oklahomában 700-3800 Ft 
 A kertész kutyája 700-3800 Ft 
 Egy csók és más semmi 700-3800 Ft 
 Figaro házassága 700-3200 Ft 

 P���� S������: 

 A dzsungel könyve 1600-2900 Ft 
 Romlás 1600-2900 Ft 
 Mindent anyámról 2200-3400 Ft 
 Játszd újra, Sam! 2200-3400 Ft 
 Képzelt beteg 1600-2900 Ft 
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 Képletes beszéd 
 Tudományos adó-vevő 

 Tudományról beszélni nem könnyű. Tudományról érthetően 
beszélni nehéz. Tudományról ábrák és átlátható vázlat nélkül ért-
hetően beszélni szinte lehetetlen. De amióta ember járt a Holdon, 
Darwin megírta a  Fajok eredetét  és Kiszel Tünde kiszedte a szemöl-
dökét, tudjuk, hogy lehetetlen nem létezik. 

 Az egész tavasszal kezdődö�. Csi-
cseregtek a Combinok, turbékoltak 
a négyes metró fúrópajzsai, a  Rádi-
ó Q  pedig tudományos műsort akart 
indítani. Ezzel az ötle�el találtak meg.
Rádiózás? Pár fürdőszoba-monológ és 
plüssállat-vetélkedő levezénylése után 
úgy döntö�em, hogy ha Lexikét mik-
rofonképesnek ítélték anno a  Budapest 
Tv -nél – béke a csatorna poraira –, 
akkor talán én sem leszek olyan nagy 
csapás az emberiség számára. 

 A döntést te�, vagy inkább te�e-
te� nyugalom és hozzáértés köve�e.
Milyen egy életképes, tudományos 
rádióműsor? Mi értelme egy tudomá-
nyos rádióműsornak akkor, amikor 
a celebpukik és a danolászó hulló-
csillagok évét, évtizedét, évszáza-
dát éljük? Erre a kérdésre még nem 
találtam választ, mindenesetre azzal 
a kevéssé megnyugtató, de előrevivő 
gondola�al csitíto�am az aggodal-
mamat, hogy ha csak pár emberhez 
eljut valami, ha csak egy-két hallga-
tóban elültetünk valamit, akkor már 
megérte. 

 „Magyar égre magyar csillagot” 
– gondoltam én  Bëlgáék  után szaba-
don, így egyetlen madzaggal kötöt-
tem a kezem: magyar eredményekről, 
Magyarországon folyó kutatásokról 
lesz szó. Hiszen, ha a tudománynép-
szerűsítés zászlaját, még ha félve is, de 
kitűztem a rádióantenna csúcsára (per-
sze csak képletesen, ha már a  Képletes 
beszédről  van szó), akkor példákat, 
követhető életutakat akarok bemutat-
ni. 

 2010. június 4-én eldördült a rajt-
jelző-pisztoly. 

 A� ������ S�������� 

 Péntek esténként hát beköltöztem 
a rádióstúdióba egy órára, hogy élő 
műsorban tudományos és fele�ébb
fantasztikus témákról faggatózzak. 
Kínálkozo� az aperitif: az MTA meg-

alapítása 180 éve történt, így a tudo-
mányfinanszírozás és a legnagyobb
magyar került terítékre Gazda István, 
a Magyar Tudománytörténeti Intézet 
igazgatójának tolmácsolásában. 

 Hogy mennyire felelne meg az 
MTA társadalomban betöltö� szere-
pe Széchenyi elképzeléseinek: „Nem 
biztos, hogy Széchenyi mindennel 
elégede� lenne, ugyanis nagyon har-
cos, alkotó, alapító tudós volt. Tehát 
amikor arról volt szó, hogy meg kell 
oldani egy problémát, például a pesti 
hengermalom ügyét, a Lánchíd vagy 
a balatoni gőzhajózás problémáját, 
akkor megkérdezte a tudósokat, hogy 
mit javasolnak. Ugyanolyan viták 
indultak el akkor is, mint napjaink-
ban, de ezt Széchenyi nem tűrte. Azt 
mondta, hogy nem lehet a problémák 
megoldása helye� végtelen szócsa-
tákba bocsátkozni. Tessék megoldani! 
Azt kevesen tudják, hogy Győry Sán-
dor magyar akadémikus is terveze�
hidat a Lánchíd helyére. Ám amikor 
a gróf érdeklődésére, hogy kipróbált 
tervről van-e szó, úgy felelt, hogy 
kipróbáltuk az íróasztalon, akkor 
Széchenyi nemet inte�.”

 A ������������ �������� 

 Bartholy Judit, az ELTE Meteoro-
lógiai Tanszékének vezetője így mesélt 
az egyik adásban: 

 „Nem volt önálló meteorológi-
ai intézet, és nem is magyar ember 
nevéhez fűződik ennek a megalakí-
tása. 1870-ben Schenzl Guidó, egy 
osztrák származású bencés szerzetes 
alakíto�a meg az első tudományos-
és mérőintézetet, Magyar Meteoroló-
giai és Földdelejességi Intézet néven. 
Lényegében az első hazai méréseket is 
ő készíte�e.”

 Az azóta eltelt 140 év ala� komoly
változások történtek, a közelmúltban 
szuperszámítógéphez juto� az OMSZ:
„Ha jól tudom, közel kétszázmillió forin-

tos beruházás volt. Remélhető, hogy javul 
a riasztások sebessége. Körülbelül azt 
mondhatjuk, hogy 1100 jóteljesítményű 
személyi számítógép teljesítményét öleli 
fel ez az egy gép. Ami eddig egy-két órás 
fu�atási idő volt, az lerövidülhet 3-4 per-
cesre.” – mesélte az ELTE-s oktató. 

 É������ �������� 

 A tudomány más területén is 
kopogta�am virtuális ajtókon: Czigler
Istvánt, az MTA Pszichológiai Kutatóin-
tézetének igazgatóját lá�am vendégül.
Egy nemrég megjelent nemzetközi pub-
likáció társszerzőjeként a látásról, kép-
alkotásról így bővíte�e látókörünket:
„Az észlelés annyira összete� folyamat,
hogy számos olyan számítás szükséges, 
ami emlékezeti folyamatokon alapul. 
Tehát rejte� világ van az észlelés mögö�.
Ha kinyitjuk a szemünket, akkor a világ 
színesen-szagosan elénk tárul. Valójá-
ban arról van szó, hogy éles, színes kép 
körülbelül akkora területről érkezik, 
mintha egy húszforintost néznénk fél 
méterről. Viszont, mivel a szemünket 
mozgatjuk, ezek a képek állandóan 
változnak. Ezeket valahogy össze kell 
rakni. Ráadásul a világ változik, ha pél-
dául lemegy a Nap, és árnyékba kerül 
a szoba, akkor igen jelentős mértékben 
megváltozik a világítás. Mi mégis azt 
látjuk, hogy a világos tárgy világos, a 
sötét pedig sötét, és a színek se nagyon 
változnak. Olyan emlékezeti rendszerre 

van szükség, ami ezeket az állandóságo-
kat tárolja, nem csak passzívan, hanem 
meg is jegyzi a szabályszerűségeket, 
és ezek tükrében dolgozza fel azt, ami 
beérkezik az érzékszervhez.” 
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 Mint kiderült, ez így van a látás 

és a hallás esetében is, csak a kétféle 
érzékelésnél mások a problémák. A hal-
lást a következő képpel írta le a kutató: 
„Van egy nagy pocsolya, ebbe csiná-
lunk két barázdát, ahova bemegy a víz. 
A két barázda végére odateszünk két 
műanyaglapot, ezekhez odatesszük 
egy-egy ujjunkat. Bedobunk a pocso-
lyába egyszerre két követ, és semmi más 
információ nem áll rendelkezésünkre, 
csak az, hogy ez a műanyaglap hogyan 
nyomkodja az ujjunkat. Nekünk az a 
feladatunk, hogy megmondjuk, hogy 
hova ese� a kő. Ezeket a bonyolult szá-
mításokat kell a hallórendszernek min-
den pillanatban elvégeznie.” 

  „É����� ����� �� � F������” 

 Ez a Vámbéry Ármin-idézet Nagy 
Balázs életfilozófiáját is tükrözheti,
ugyanis a geográfus által főszerkeszte�
A  Földgömb  című magazin minden szá-
mában ez a mondat szolgál felütésként 
a tartalomjegyzék fölö�. Az ELTE Ter-
mészetföldrajzi Tanszékének adjunktusa 
kissé keserűen mesélt az i�honi helyzet-
ről: „Lengyelországban teljesen beve� és
kevés médiafigyelmet kelt, ha valaki az
Antarktiszra megy. O� egy diáknak azt
mondják az egyetemen, hogy ha a déli 
elefántfóka érdekli, akkor miért Varsó-
ban üldögél, miért nem megy le az ant-
arktiszi bázisra és kutatja? Magyarorszá-
gon kineve�ék azt a csopor�ársamat, aki
búvárúszóként delfinekkel akart foglal-
kozni, mondván, hogy Magyraországon 
nincs is delfin! Hát Lengyelországban
sincs déli elefántfóka, csak ma már telje-
sen természetesen kutathatja egy lengyel 
is a déli elefántfókát. 

 Én sok száz napot dolgoztam az 
Antarktiszon, de még mindig úgy tekin-
tenek rám, mint egy marslakóra. Azt 
kérdik, hogy miért megyek én a jég-
korszakba. Miközben több ezer ember 
tartózkodik nyaranta o�.

 A környező országokban nem kell 
szponzorszerzéssel bajlódni egy fél 
évig, mert a cseh kutatóállomás cseh 
költségvetésből működik. Ez csak 
nálunk nincs így. Ennek elég összete�
oka van. Elég elkeserítő, hogy mi folya-
matosan szüntetjük meg a nagykövetsé-
geinket és konzulátusainkat a távolabbi 
földrészeken. Afrikában már csak négy 
van, Dél-Amerikában csak három. A 
szomszédos országok viszont létesítik 
az új nagykövetségeket! Teljesen más 
a gondolkodás iránya. Nem látjuk be, 
hogy a tenger összeköt és nem elválaszt 
– ahogy az angol diplomácia mondja.”   

 L������� 

  „Az, hogy csökkent a környe-
zetvédelmi szervek finanszírozása,
egyáltalán nem a válság következ-
ménye, hiszen az elmúlt nyolc évben 
ez folyamatos volt. Általában a ható-
ságok, ellenőrző szervek finanszíro-
zását, létszámát redukálták, például 
az ÁNTSZ, a vámhatóság, a vízügyi 
felügyelet, vagy a fogyasztóvédelem 
háza táján zsugoríto�ak. Ez az embe-
rek biztonságát nagymértékben veszé-
lyezteti.” - Lukács András, a Levegő 
Munkacsoport elnöke arról a július 2-
ai tízoldalas dokumentumról mesélt, 
amely 50 zöld civil szervezet összefo-
gásából születe�. Ebben általánosabb
alapelvek melle� konkrét feladatokat,
ajánlásokat fogalmaznak meg a kor-
mány számára, az intézményrend-
szertől kezdve a köznevelésen át az 
energiafüggőségig: 

 „Világszerte rengeteg olyan támo-
gatás van, amely káros a környezet-
re, káros a gazdaságra és meg kellene 
szüntetni. De a csoportérdekek, érdek-
csoportok ezt hátráltatják, és sokszor 
az emberek sem értik meg, hogy ezek 
miért károsak. Mindenki szeret támo-
gatást kapni. Mondok egy-két konkrét 
példát. Amikor az állam valamilyen 

súlyosan környezetkárosí-
tó beruházásra ad támo-
gatást, egy cementgyár, 
gumigyár, vagy motor-
versenypálya létesítésére. 
Gazdaságilag is megkér-
dőjelezhető, hiszen pél-
dául a gumigyár esetében 
kimuta�uk, hogy minden
egyes munkahely létesíté-
sére körülbelül 20 millió 
forint állami támogatás 
juto�, ami abszurd.”

 T��������������-
����� ����������� 

 Palugyai István, a Tudományos 
Újságírók Klubjának elnöke is járt a 
stúdióban: 

 „A tudománykommunikációt 
nyugaton szakemberek oktatják. 
Magyarországon még gyerekci-
pőben jár ez a terület, remélhető-
leg ez a helyzet hamarosan meg-
vál tozik .  Az ELTE TTK-n indí-
tunk  Tudománykommunikáció  címen 
egy mesterszakot. Hosszú harc után 
elfogadta az akkreditációs bizottság, 
így ha minden igaz, jövő ősszel elin-
dulhat. A hallgatók bármilyen ter-
mészettudományos, agrár, műszaki, 
orvosi területről jöhetnek. A képzés 
része a sajtó, a múzeumpedagógia, 
a különféle audiovizuális kommu-
nikációs lehetőségek. 

 Emelle� a tudománykommuniká-
ciót a kutatóintézeteknél kell kezdeni. 
Ha megnézzük a honlapjaikat, a leg-
többnek borzalmasan szegényes. Alig 
vannak információk.” 

 Október nyolcadikán, pénteken 20 
órától Kóczy Lászlóval és Szabó György-
gyel hallgatha�ok meg egy beszélge-
tést a játékelméle�el a főszerepben. Azt

követő héten Gyulai Ivánnal, az Ökoló-
giai Intézet a Fenntartható Fejlődésért 
Alapítvány igazgatójával zöld szemmel 
nézünk az  Új Széchenyi Tervre . 

 Öt leteket ,  témajavaslatokat 
a  mecsanna@gmail.com  címre várok, az 
előző műsorokat és további információt 
a  kepletesbeszed.blog.hu  oldalon találhat-
tok. 

 Mécs Anna 
  



 JEGYZETBÖRZE 
  Október 6-án (szerdán) 15:00-

18:00 közö� az ELTE TTK hallgatói
illetve ex-hallgatói számára!  

  Mi is ez?  Kézzel és géppel íro� jegy-
zet, könyv, segédanyag és egyéb doku-
mentum cseréjének, kölcsönadásának, 
avagy eladásának helye és lehetősége. 

  Miért jó ez neked?  Megszabadulh-
atsz a porfogóktól, újrahasznosíthatsz, 
segíthetsz a „kósza lelkeken”, plusz infor-
mációt gyűjthetsz a tapasztaltabbaktól, a 
vizsgákról, kurzusokról és nem utolsó 
sorban kapcsolatokat is építhetsz. 

  Mit kérhetsz az áruért?  Ezt te 
döntöd el. Semmi megkötés nincs, az 
érdeklődővel kell egyezkedni, akár a 
bolhapiacon. :) 

  Hol lesz?  A helyszínt keresd a pla-
kátokon! 

  Nem tudsz végig maradni?  Semmi 
gond! Gyere el és rögzí�esd, ki vagy,
melyik szakról jö�él, mid van, majd egy
érdeklődő e-mailben felveszi veled a 
kapcsolatot. 

  Lesz még egyéb program?  Igen! Min-
den szakról lesz, aki információkkal tud 
szolgálni, és segíteni tud, bármilyen kérdé-
sed van. Ezenkívül teával és sütivel vár az 
ELTE Környeze�udományi Klub csapata.

 Élj a lehetőséggel és szerezz be 
minél több információt még a ZH- és 
vizsgaidőszak kezdete elő�!

 Felhívás 
 Tetsze� a mostani Négyeshatos? Veled is
történnek vicces, bájos vagy épp groteszk, 
elgondolkodtató dolgok, amikről ebben 
a rovatban olvashatsz? Ha igen, írd meg 
nekünk a  negyeshatos@nyuz.elte.hu  címre! 

Fáradtságodat természetesen némi zseb-
pénzzel és egy kis meglepivel honoráljuk. 



 Vállalod a kihívást? Indítsd be a karriermotort! 
 Egy izgalmas versenyen változatos kvíz- és ese�anulmány feladatokon keresztül mér-
heted össze tudásodat vetélytársaiddal. Az élő döntőben pedig a szakmai zsűri elő�

mutathatod meg ráterme�ségedet, ezáltal a gyakornoki programokba is bekerülhetsz!
 Értékes díjak is várnak Rád: Apple iPad, kajaktúra, ESET Smart Security, magazin előfizetés

 Jelentkezés és további info: 
  www.unitechverseny.hu   



41. félévfolyam 4. szám 
2010. október 6.

Booktime & ArcokBooktime & Arcok10 Booktime & ArcokBooktime & ArcokBooktime & ArcokBooktime & Arcok

 Arcok 
 Folytassuk az előző héten megkez-

de� sort a Déli tömb nagy előadóinak
névadóival! Következzen a lépcsőtől 
jobbra lévő termek sorában a középső, 
ezú�al egy neves matematikus port-
réjával! 

 Mogyoródi József matematikus, 
egyetemi tanár 1933. október 2-án szü-
lete� Nagyorosziban. Már fiatal korá-
tól kötődö� Egyetemünkhöz, hiszen a
váci, majd a balassagyarmati gimnázi-
umi éveket követően tanulmányait az 
ELTE-n fejezte be alkalmazo� mate-
matikus szakon, ahol 1957-ben szerze�
diplomát. Ezt követően sem szakadt el 
az intézménytől, hiszen a következő 
évtől kezdve már oktatóként folyta�a
munkáját. Előbb az Analízis, majd a 
Valószínűségszámítási Tanszék hírne-
vét öregbíte�e. I� 1968-tól már docens-
ként dolgozo�. Eközben 1956-tól már

gyakornok volt az MTA Matematikai 
Kutató Intézetben. 

 Docenssé való kinevezésének évé-
ben megbízták a Numerikus és Gépi 
Matematikai Tanszék megszervezésé-
vel. Rényi Alfréd halálát követően körül-
belül fél évig a Valószínűségszámítási 
Tanszéket is veze�e, majd csak ennek
a tanszéknek maradt vezetője. 

 Miután elsősorban valószínű-
ségszámítást, matematikai statisztikát 
és számítógépes programozást oktato�
illetve kezdeményezte a programozó 
matematikus képzés beindítását, így 
ú�örő szerepe volt a tudományág hazai
kialakulásában és fejlődésében. Ám 
kutatómunkája még ennél is sokrétűbb 
volt, többek közö� fizikai alkalmazá-
sokkal, például reaktorelméle�el illetve
térosztástételekkel, rekurrens folyama-
tokkal foglalkozo�. Többször volt tagja,
véleményezője a Tudományos Minő-
sítő Bizo�ság munkájának. Széleskörű

munkássága során az UNESCO alkal-
mazásában is dolgozo�, amikor afrikai
matematikusok doktori disszertációjá-
nak elkészítését veze�e. Több mint fél-
száz publikációja ismert, angol nyelven 
is dolgozo�, nemzetközi hírnévre te�
szert, miközben konferenciákra, nyu-
gati egyetemekre, például Bécsbe hív-
ták meg előadást tartani, de oktato� az
ELTE-n kívül Debrecenben is. 

 Oktatói munkásságának számos  
tankönyvben is nyoma van a mai napig, 
a hetvenes években írt valószínűség-
számítási könyveit most is használják, 
a témában összeállíto� feladatgyűjte-
ménye pedig már az ötödik kiadást 
érte meg. 

 Mogyoródi József 1990-ben, Buda-
pesten hunyt el. Nevét ma az ELTE 
Lágymányosi Campusának Déli tömb-
jében található 0.822-es számú nagy 
előadó viseli. 

 Marci 
  

 Végtelen homokdűnék 
 Algéria magyar szemmel 

 Afrika nem csak sivatag, őserdő és afro-amerikai (fekete) emberek. 
Megannyi titok, rejtély, felfedezni váró vagy olykor éppen elvesze�
kincs, tudás és kultúra bölcsője és központja is. Ezt a gyarmati köpö-
nyeg ala� lakozó kontinenst mutatja meg Várady Judit úti beszámo-
lója, amely Algéria fátylát lebbenti meg, hogy mi beleshessünk alá. 

 „A széles látókör mindenkinek 
jár.” - járt a fejemben Frei úr műso-
rának mondata, amikor leemeltem 
a virtuális polcról ezt a kötetet. Úgy 
gondoltam, hasznos lenne megmutat-
ni nektek egy ilyen könyvet is, kicsit 
elszakadni a már megszoko� vonal-
tól, így ezú�al egy Afrikáról szóló
könyv recenzióját tarthatjátok kéz-
ben. A Novum gondozásában meg-
jelent  Zarándokúton Sefárba  egy olyan 
olvasmány, amely nem egy nyugati 
turista szemszögéből írja le egy szá-
munkra talán jelentéktelennek tűnő 
országot, Algériát, amelyről még min-
dig túl keveset tudunk, pedig i� lele-
dzik szinte a szomszédban. Várady 
Judit és családjának kalandjaiba 
csöppenhetünk, ahogy lapozgatjuk a 
könyvet, kalandos tájakon és végte-
len homokdűnéken vezet át utunk, de 
eközben az írónő ösvényére is lépünk 
– nem csak képzeletben, hanem szelle-

miségében is. Megértjük és mi is azo-
nosulni kezdünk azzal a tisztele�el és
segítőkészséggel, amivel ő és családja 
találkozik egy, a hazánkétól nagyon 
távoli kultúrában. 

 A történet korábban veszi kezde-
tét – és korábban is ér véget –, mint 
ahogy legtöbben megszüle�ünk, mivel
a ’70-es években íródo�, az akkor fiatal
függetlenséggel rendelkező, elmara-
do� afrikai ország a francia uralom alól
felszabadulva kezdi meg saját maga 
újra felfedezését. Ennek lehetünk mi 
is tanúi a könyvön keresztül. Barango-
lásunk a vegyész doktornő és család-
ja megérkezésével kezdődik, és már 
ekkor felfedezhetjük az arabok vendég-
szeretetét. A berendezkedést követően, 
ahogy egyre magabiztosabban, egyre 
távolabb utazik a kis család, eljut olyan 
hegyvidéki törzsekhez is, ahol nyoma 
sincs a Coca-Cola automatáknak, sőt a 
mi úgymond „civilizációnknak” sem. 

Az i� élő emberek még mindig törzsi
keretek és szokások közö� élnek, teve-
és kecskenyájakat terelgetnek a kies 
pusztákon, vagy esetleg egy emberi 
kéz alko�a oázisban próbálnak meg
gazdálkodni. Persze a városok i� is
fejle�ebbek, mint a vidék, de a nyomor
i� sokkal szembeszökőbb. A munka
kecsegtető reménye okán sok ember 
érkezik ide, ám a tisztességes életre i�
sincs sokkal több esélyük, mint bárhol 
máshol. Emelle� betekintést nyerünk a
történelmükbe, a tájleírások is már-már 
szemet kápráztatóak, a különbségek 
viszont akár könnyfakasztóvá is tud-
nak válni. De a remény, és az imam 
– muzulmán pap – hívó szava, az 
Allah akbar, mindig örök. Még akkor 
is, amikor 1980-ban hatalmas fölrengés 
és szökőár pusztíto� az ország északi
részén. Furcsa és megindító lehet az, 
hogy az első külföldi elnök, aki saj-
nálatát és együ�érzését kifejezendő
megérkeze� az országba, éppen a még
elmarado�abb és reménytelenebb Mali
elnöke volt. Az ezt követő télen pedig 
az igazán ritkaságszámba menő hava-
zás sújto�a a meggyötört népet. De ez
sem úgy maradt meg, mint beforrat-
lan seb, amelyre fájóan néznek vissza 
még évek múltán is, hanem a hit még 
inkább reményre buzdíto�a a károsul-
takat, és egy év múltán már alig maradt 
keserűség az emberekben. 

 Törceee 
booktime@nyuz.elte.hu 
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 Környezet és klímabiztonság 

 A MTA elnökének felkérésére 60 tudós állíto�a össze a  Környezeti 
jövőkép  című tanulmányt. Cikkünkben néhány fontosabb előrejel-
zést mutatunk be, néhány megállapítást pedig a szerkesztőbizo�ság
egyik tagjának segítségével elemzünk. 

 A kiadvány a fenntartható környezet 
fogalmának ismertetése után a különböző 
éghajlati forgatókönyvek bemutatásával 
foglalkozik. Több modell egybehangzó 
eredményei alapján a legnagyobb hőmér-
séklet-növekedés ősszel várható, mintegy 
1,4 °C. Az Alföldön minden évszakban 
nagyobb melegedésre lehet számítani, 
mint a Dunántúlon. A csapadékmeny-
nyiség tekintetében már nem adnak 
meg ilyen egyértelmű becsléseket, egy 
kismértékű szárazodás azonban valószí-
nűsíthető. A fagyos napok száma csök-
ken majd Magyarország területén, ezt 
még pozitívumnak is tekinthetnénk az 
energiaigény csökkenése szempontjából. 
Nyáron viszont a fokozo� hűtési igény
mia� nagyobb energiafelhasználással kell
számolni, a hőségriadók számának növe-
kedését jósolják a szakemberek. 

 A változó éghajlat és a társadalmi-
gazdasági környezet szoros összefüg-
gésben állnak egymással. A kutatók 

három forgatókönyvet vázoltak fel a 
társadalmi változások előrejelzésére. 
Az egyik forgatókönyv a humántőke 
radikális megújításán és a társada-
lom tanulóképességének átalakításán 
alapul. Az említe� célokat – többek
közö� – a szakképzés széles reform-
ján, a foglalkoztatás- és oktatáspolitika 
szorosabb összekapcsolásán, tovább-
képzési „egyéni” számlákon keresztül 
kívánják megoldani. Az iparkamarai 
forgatókönyv középtávra tervez, a 
gazdaságélénkítő lépésekre és a mun-
kahelyteremtésre helyezi a hangsúlyt.  
A harmadik a „lassú növekedés” nevet 
viselő forgatókönyv, amely nem állít fel 
időrendiséget a társadalom- és gazda-
ságpolitika közö�.  

 A dokumentum energiával foglal-
kozó fejezete az energiahatékonyság 
növelésének, az energiatakarékosság-
nak, a tüzelőanyag-váltásnak valamint 
a megújuló energia elterjesztésének 

lehetőségeit elemzi. Hazánkban az 
energiafelhasználás 70%-a az épületek 
fűtésére fordítódik. Az új épületekre 
2020-tól, a nagyobb irodaépületi beru-
házásokra 2012-től szigorúbb energeti-
kai előírásokat terveznek bevezetni. 

 Az éghajlatváltozás következtében 
a hasznosítható vízkészletek csökkenése 
várható, különösen 2030 után. Főként az 
Alföld középső és déli részén okozhat 
konfliktust a vízhiány.

 Az átlagos 1°C-os hőmérsékletnöve-
kedés 7-9 napos tenyészidő növekedést 
okozhat, előnyös lehet a fagyos napok 
számának csökkenése is. A nyári melege-
désnek ugyanakkor negatívumai is lehet-
nek, ami megmutatkozhat az egynyári 
növények virágzásbiológiai zavarában. 
Az özönfajok várható terjedése pedig ter-
mészetvédelmi aggályokat vet fel. 

 Egy klímaváltozáshoz való alkal-
mazkodási stratégia nem lehet teljes a 
települési környezet változásainak figye-
lembe vétele nélkül – hívja fel figyel-
münket Benkő Melinda, a kiadvány 
egyik szerzője.  A Műegyetem kutatója 
hangsúlyozta a környeze�udatos építés
jelentőségét, amely magában foglalja a 
természetben lebomló anyagok alkal-
mazását, a korábban már felhasznált 
építőanyagok újrahasználatát és a már 
urbanizált területek beépítését az új 
területeken való építkezés helye�.

 Jurecska Laura 

 A  Környezeti jövőkép  című kötet 
néhány fontos megállapításának elem-
zésében Dr. Horváth Levente (MTA-
BCE Alkalmazkodás a Klímaváltozás-
hoz Kutatócsoport) volt segítségünkre: 

 A várható hőmérsékletmódosulás az 
Alföldet sújtja majd legerőteljesebben, ezzel 
kapcsolatban káros egészségügyi hatások 
bekövetkezésének lehetőségére hívják fel a 
figyelmet. Mik lehetnek ezek?

 Megnő a szélsőséges események 
száma és gyakorisága, ez azt jelen-
ti, hogy egyre gyakrabban várhatók 
hőhullámok is. A magasabb hőmér-
séklet hatásai melle� az egyre gyako-
ribb vízhiány is probléma lehet. A déli 
országokból eljuthatnak hozzánk olyan 
betegségek, amelyek hazánkban eddig 
nem voltak jellemzők. Ilyen kór lehet 
például a nyugat-nílusi láz vagy a lep-
rához hasonló leishmania. 

 Milyen előnyei és hátrányai lehetnek a 
valószínűleg enyhülő téli időjárásnak? 

 Előnye lehet, hogy kevesebbet kell 
fűtenünk, azaz olaj- és gázfüggőségünk 
enyhülhet, de mivel a szélsőséges ese-
mények száma növekedhet, előfordul-
hatnak az átlagnál hidegebb telek is. 

 A legsúlyosabb következmény a 
mezőgazdaságot sújthatja: olyan kár-
tevők is á�elelhetnek, amelyek a téli
fagyban általában elpusztulnak, pél-
dául a bagolylepke, amely a Pilisben 
okozo� komoly károkat.

 A dokumentum hangsúlyozza a tudo-
mány és a politika közö�i párbeszéd fontos-
ságát. Hogyan látja ennek jelenlegi hazai 
helyzetét? 

 Véleményem szerint az, hogy nincs 
önálló környezetvédelmi minisztéri-
um, nem feltétlenül jelent problémát. 
Vannak olyan ígéretek, amelyek szerint 
a klímaügyek és a környezetvédelem 
nagyobb figyelmet kapnak a jövőben,
erre utal a klímapolitikai szakállamtit-
kár-helye�esi poszt létrehozása is.

 Előkészítés ala� van egy új tör-
vény, a természeti katasztrófák elleni 
védekezés rendszerére vonatkozóan. 
Az új felfogás szerint az előrejelzést, 
a védekezést és a helyreállítást rend-
szerszemléletűen kezelnék, és emelle�
a Országos Meteorológiai Szolgálat, 
a vízügyi szervek, a katasztrófavéde-
lem és az önkormányzatok az eddi-
ginél jóval szorosabban működnének 
együ�.

 Javaslatot te�ek Új Nemzeti Fenntart-
ható Fejlődési Stratégia elkészítésére, mit 
kellene ennek tartalmaznia Ön szerint? 

 Az eddiginél erőteljesebb legyen 
a humán dimenzió, vagyis nagyobb 
hangsúlyt kell kapnia társadalmi 
egyenlőségnek, a szolidaritásnak vala-
mint a közös tudásalap gondozásának. 
Rendkívül fontos, hogy a műszaki és 
természe�udományi terület kapcsola-
tát, párbeszédét erősíteni tudjuk. 

 Jurecska Laura 
 �t@nyuz.elte.hu 
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 Nemsüti Vegetáriánus Konyha 
 Hát tényleg nemsüti… 

 Leendő vegetáriánusként és ismerőseim pozitív visszajelzése 
alapján nagy lelkesedéssel javasoltam a rovatvezetőnek, hogy az 
e heti Helyvektorban írjunk a  Nemsüti Vegetáriánus Konyháról .  
A legvégén azonban felemás benyomásokkal távoztam a helyről, bár 
nem csalódtam magában a vegetáriánus konyhában. 

 A vállalkozás két részből áll, egy-
részt o� van a  Nemsüti Szendvicsbár  a 
Jászai Mari téren, másrészt házhoz is 
szállítanak, amely az Árpád hídtól a 
Petőfi hídig minden nap délután 2 és
4 óra közö� 400 Ft-ba kerül. Egy adag
leves 500 Ft, a főétel pedig 700 Ft, ami 
elég jutányos ár a többi vegetáriánus 
é�eremhez képest. Elsősorban az utóbbi
részleg a hangsúlyos, ismerőseim ezt 
dicsérték általában. A honlapon ( www 
.nemsuti.hu ) található körülbelül 50-100 
féle étel is a házhozszállításra vonatko-
zik, mindegyiket frissen készítik. Ezt 
szeretném előre leszögezni, mielő�
magáról a szendvicsbárról kritikát írok. 
Arra azért számíto�am (illetve számí-
to�unk ismerősömmel, aki velem jö�),
hogy nem egy nagy kozmopolita é�er-
met kell elképzelnünk, de már az is 
időbe telt, mire megtaláltuk, hogy hol 
van. Az étlapot nézegetve pedig megle-
pe�, hogy mennyire szűk a választék…
Konkrétan szendvicset lehete� kérni két-

féle kenyérből (teljes és nem teljes kiőrlé-
sű), négyféle krémmel, háromféle zöld-
séggel, esetleg csicserifasír�al. Volt még
kétféle saláta és kétféle desszert (brownie 
és muffin), bár ennek az is volt az oka,
hogy mi délután 1 elő� mentünk. Én egy
cukkinikrémes szendvicset rendeltem 
zöldséggel és csicserifasír�al, míg isme-
rősöm egy mozarellás salátát, amiről a 
pincér azt mondta, hogy „pikáns”. A fel-
szolgálás érdekes volt, sok ételhez pusz-
ta kézzel nyúltak, de végül is megkaptuk 
a választo�jainkat.  Az ár egy normál
büféhez képest (mozarellás saláta: 390 Ft, 
szendvics: 540 Ft) drágább, de a vege-
táriánus-„biokajás” é�ermekhez képest
elfogadható, pláne, hogy a Margit-sziget 
környékéről beszélünk. A szendvicset én 
teljesen korrektnek találtam, ráadásul 
nagyon laktatónak is. Társam viszont a 
mozarellás salátában pikáns íz helye�
csak citromot érze�, az egész é�ermet és
kiszolgálást pedig a „még botrányos se” 
kategóriába sorolta. Én már korábban 

hozzászoktam a vegetáriánus fogások-
hoz, így az elvárásaim sem voltak túl 
nagyok, és mint említe�em, az én kajám
egész jó volt, mégis felemás benyomással 
távoztam a szendvicsbárból… 

 Összefoglalva: ugyan számomra, a 
leendő vegetáriánus számára ízletesek 
voltak a frissen készíte� és egészsé-
ges ételek, a kiszolgálás színvonalán 
nemcsak húsevő társam szerint lenne 
előnyös javítani… 

 Bárány „Fauves” Dávid 

 Provance-i ízek 
 Augusztusban egy nyári tábornak 

köszönhetően tíz napig élvezhe�em a
franciák vendégszeretetét és gasztronó-
miáját. Egy kis kedvcsináló következik a 
provance-i ízekhez, receptek formájában. 

 Először is kezdjük a kuszkusszal, 
amit a legváltozatosabb húsfélék mel-
lé kínálnak köretként, de zöldségekkel 
együ� fogyasztva is finom. Kuszkusz
készítéséhez egyenlő mennyiségű lisztet 
és búzadarát kell összerázni kevés sós 
vízzel. Amikor a dara átmérője megnő és 
gömb alakúvá válik, akkor megöntözzük 
kevés olajjal. A kuszkuszt forró vízben 
főzzük meg (a vízhez öntsünk egy kis 
olajat, ízlés szerint fűszerezzük), várjuk 
meg, amíg a kuszkusz az összes vizet 
felveszi. Közben kavargassuk meg egy-
szer-kétszer, hogy össze ne csomósodjon. 
A kuszkusz mellé készíthetünk például 
grilleze� csirkemellet. A húst csíkokra

vágjuk, sóval és borssal megszórjuk. 
Olívaolajat összekeverünk citromlével 
és pár gerezd összenyomo� fokhagymá-
val, ehhez jöhet a provance-i fűszerkeve-
rék. A csirkemell csíkokat ebben a pác-
ban hagyjuk pár órán át, majd kisütjük.  
A provance-i fűszerkeverékről érdemes 
tudni, hogy ebben a formában Franciaor-
szágban nem hagyományos, de az egyes 
összetevői jellemzők a francia ételekre.  

 Ha esetleg nyersen használjuk – pél-
dául egy saláta fűszerezéséhez – akkor ne 
feledjük, hogy ízei ilyenkor sokkal intenzí-
vebben kĳönnekéskevesebbiselégbelőle. 
A hozzáértők szerint kedvező egészség-
ügyi hatásai vannak, mivel alkotóinak 
nagy része gyógynövényként is ismert 
és használt. Összetevői: kakukkfű, pet-
rezselyem, tárkony, majoranna, rozma-
ring, bazsalikom, szurokfű és levendula.  
A fűszerkeverék egyébként nemcsak a 
fokhagymával harmonizál, hanem a tej-
színnel és a borral, sőt a paradicsommal 

is. Végül jöjjön a desszert, az almaszósz, 
ami ugyan nem tipikusan francia étel, de 
o� is kedvelt édesség. A meghámozo�,
apróra vágo� almát vízben forraljuk, a�ól
függően, hogy darabosabb vagy lágyabb 
szószt szeretnénk, 8-10 vagy 12-15 percig. 
A főzés befejezése elő� néhány perccel
megcukrozzuk és ízlés szerint szerecsen-
dióval, fahéjjal vagy szegfűszeggel fűsze-
rezzük. Az ételek mellé pedig jöhet egy 
provance-i bor, ajánlom a vidék méltán 
híres roséját. Bon appétit! 

 Laura 
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 Vonalvezetésre fel! 

 A lassan már Budapest szerves részét képező esemény teret ad 
a magyar formatervezés apraja-nagyjának, október 1 és 10. közö�
nem csak a szakmabelieket, hanem az érdeklődőket is sok szeretet-
tel várják. Vásárolni is érdemes, mivel ez idő ala� 20%-os enged-
ményt kapunk valamennyi, a programban résztvevő üzletben és 
galériában, valamint a Deák téren. 

 A Design Terminál szervezésében 
megrendezésre kerülő programon lesz: 
a Magyar Formatervezési Díj nyertes 
termékeinek felvonultatása, valamint 
környeze�udatosság – hiszen az idei év
szlogenje: Élj vele! –, a Moholy-Nagy 
Művészeti Egyetem előadásai különbö-
ző témákban, ráadásul ellátogat hozzánk 
Paola Navone, aki főképp bútor és ker-
ti bútor formájába önti elképzeléseit a 
világról és a művészetről. Persze sokkal 
változatosabbá teszi az egészet, hogy a 
hazai stúdiókon, boltokon illetve galé-
riákon kívül külföldiek is képviseltetik 
magukat, valamint hogy a lelkes fiata-
lok számára is biztosítanak megjelenési 
lehetőséget. 

 Idén – talán a gazdasági válság hatá-
sára is – előtérbe helyezték a funkciót, 
mert a design nem csak pár elvont ember 
világmegváltó álmainak a megvalósu-
lása, hanem egy olyan komplex dolog, 
ami magában ötvözi a tervezést, gyártást, 
kivitelezést és a vásárlást is. Igen, a min-
den mindennel összefügg korban élünk, a 
designnal kézenfogva, mert ki venne meg 
egy ronda dolgot, ami csak és kizárólag a 
funkciójáért létezik. Így a látásmód, véle-
ménynyilvánítás és a mi döntésünk is a 
részét képezi, éppen ezért olyan fontos, 
hogy jó ízléssel és széles látókörrel jár-
junk-keljünk – el a  Design Hétre . 

 Azonban ne feledjük, hogy nem 
minden design, ami fénylik, mert igaz 
az, hogy minden bírt tér-forma-szín nel , 
ám igenis van szerepe annak, hogy ki 
és milyen céllal húz meg egy vonalat, 
választ ki egy színt, illetve csecsesíti a 
formát. Ne féljünk sznobok lenni, ha 
hosszabb időre nem is sikerül, legalább 
az esemény lefolyása ala� legyünk tekin-
te�el eme embertársainkra, akik ennek a
szónak rendelték alá saját magukat.  

 Azt is tudni kell, illetve ildomos, 
hogy gyenge kis zsengék vagyunk 
mi i� Budapesten, mert az igazi és
a nagy az a milánói design kiállítás, 
amelyről a MTV – a Magyar Televízió 
– online felületén még többet megtud-
ha�ok. De nem kell szégyenkeznünk,
bár bevallom őszintén, én sem tudtam 
mi fán is terem a magyar forma, i�
van néhány példa: az Unicum mély-
zöld üvegje a piros alapon aranyszín 
keresztel, amely összetéveszthetetlen 
mással, ahogy a Zsolnay porcelán is, 
illetve a Fütyülős üvegének az alakja, 
Nestea-s szája – ki tudja már melyik 
tojta melyiket. De az Ikarusz buszait 
illetve az eredeti Rubik-kockát is fel 
lehet ismerni tömérdek másik közül. 
Így méltán lehetünk büszkék – a teljes-
ség igénye nélkül – a felsoroltakra. 

 Törceee 

 A pengeélen táncoló 
 Egy borongós őszi alkonyon Robi 

Patiszon, a vegavámpír kilépe� az
egyetem kapuján, és sebesen oda-
suhant a villamosmegállóba. Furcsa 
érzése támadt a villamos közeledté-
vel, de ezt magában azzal magyarázta, 
hogy már nagyon vágyik arra, hogy 
lehuppanjon egy fotelba és elfogyasz-
sza a jól megérdemelt habos vérturmi-
xát (kizárólag állati eredetű vérből).  

 A villamos tömve volt, s Robi hogy 
legyűrje éhségét és elterelje a figyelmét
a finom falatokról, idegesen turkált
emós válltasĳában az mp3 lejátszója
után. Már dübörög is a kedvenc albu-
ma a fülében… Érzi, ahogy ellazul… 
Ekkor végre kinyitja az eddig szorosan 
összeszoríto� szemét, és a szokásos
mozdula�al kisöpri zselés frufruját
a szeme elől, hogy lásson is valamit, 
majd gyorsan rendezi is a rakoncátlan 
tincseket. Ahogy elégede�en álldogált,
élvezte a zenét és ritmusra dobolt a 
kapaszkodón, egy karcsú női alakra 
le� figyelmes a villamos hátsó felében,
aki lassan, de határozo�an közelede�
felé. Robi még sosem láto� ilyen von-
zó lányt, ha élne, akkor most biztosan 
elakadna a lélegzete is.  

 A lány szemét lesütve kotorászo�
a zsebében, majd egy halvány mosoly 
kíséretében előve�e a jól ismert kék
karszalagot. Robi érezte, ahogy átjárja 
a kétségbeesés… Elfelejte� jegyet lyu-
kasztani… De a lány úgy vonzza, any-
nyira csábítja, szinte érzi az ízét… Pedig 
i� a következő megálló, csak le kéne
ugrania… De a lába nem mozdult, csak 
nézte a lányt, aki egyre közelebb ért. 
Felszisszent, mert kétségbeesésében az 
ajkába harapo�. Ha leszáll, akkor talán
sosem látja többé, ha marad, akkor leég 
a lány elő�. Úgy érezte, mintha karót
dö�ek volna a szívébe. A lány ránéze�,
és mintha megérte�e volna őt, lassan,
alig észrevehetően inte� a kezével,
majd megállt. Robi fejében még mindig 
kavarogtak a gondolatok, de kezde�
megnyugodni. Épp azon elmélkede�,
hogy a végállomáson, ha leszállnak, 
megszólítja a lányt, amikor egy kéz 
megérinte�e a vállát. Hátrapördült,

és megláto� egy magas
fekete férfit, fekete
n a p s z e m ü ve g b e n , 
fekete bőrkabátban 
és kék karszalaggal… 
Jegyeket, bérleteket!  

 Lede 
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MozizónaMozizóna14 Tőzsdecápák – A pénz nem alszik 
 Rossz pénz nem vész el 

 A sorozatokból való filmkészítés melle� talán azok a filmek a leg-
érthetetlenebbek, amik egyszer robbanto�ak egy nagyot – tudj’ Isten
mivel – aztán éveken keresztül úgy tarto�ák magukat, mintha nem
is filmek, hanem kősziklák lennének, de végül, akár 20 év múltán is
beadták a derekukat. És miért? Persze hogy a pénzért! 

 Ha valaki felnőve úgy gondolja, 
hogy brókernek állna, az alapozás-
nak nem árt, ha megnézi az 1987-es 
első részt, amelyet szintén Amerika 
egyik legvitato�abb rendezője, Oliver
Stone rendeze�. I� Gordon Gekko,
alias Michael Douglas alaposan bele-
veri a fejét az életbe a zöldfülű Charlie 
Sheennek, most pedig valami egészen 
hasonló történik az aktuális újonccal, 
Shia LaBeouffal. Persze a módszerek
finomabbak, Douglas öregebb, Gekko
aljasabb, de a zöldhasú örök, még 
úgy is, hogy a gazdasági világválság 
második részét 2008. szeptember 15-től 
nyögjük. 

 Ugyanekkor, Gekko miután letöl-
tö�e börtönbüntetését, szeretne nyu-
gisan élni, de közben igazi legenda le�
a legtöbb bróker szemében, egy Nel-
son Mandela. Előadásokat ad és készül 
megírni könyvét. És ekkor beüt a krach. 
Stone ugyan megfelelő korrajzot ad – ha 

lehet ilyesmiről beszélni, egy alig két 
éve történt eseményről –, de oknyo-
mozás helye� inkább családi drámát
láthatnak a nézők. Persze az ő kezében 
ez is arannyá válik, de aki anno olyan 
filmet te� le az asztalra, amely egészen
más megvilágításba helyezte a Kennedy 
gyilkosságot, a�ól icike-picikét többet
is lehetne várni. Bár már az első rész 
is inkább azoknak okozo� eufórikus
állapotokat, akik a szakmában jártasak, 
a folytatás is erősen felemás. 

 A filmre leginkább a „valós esemé-
nyeken alapuló, de azzal a legcsekélyebb 
hasonlóság is csupán a véletlen műve” 
szlogen illene, hiszen kapunk tehetős 
bankot, akitől országok sorsa függ, 
mámorban fürdő ingatlanost, aki egyik 
napról másikra elszigetelődik és bioener-
giával üzletelő fiatal brókert, aki látja a
jót, teszi a rosszat. Douglas az utóbbi idő-
ben másodvirágzását éli, LaBeouf pedig 
az aktuális „szerencsegyermek” még pár 

évig, hiszen miután eljátszo�a Dr. Jones
elvesze�nek hi� fiát, és Űrdongó lakik
a garázsában, ugyan ki ne hinné el neki, 
hogy képes volt az ujja köré csavarni 
Gekko lányát, akit a visszafogo� Carrey
Mulligan alakít. 

 Ugyan látszik, hogy Stone is öreg-
szik, azért ő még egy régi motoros, és 
bár senki ne várjon Michael Moore-féle 
leleplező filmet, egy jegy árát bőven
megéri a film, különösen, ha arra gon-
dolunk, mire a filmnek vége, a forint is
tovább romlo�.

 tibbi 
  mozizona@nyuz.elte.hu  

 WALL STREET: MONEY NEVER SLEEPS 
 (Színes, szinkronizált amerikai filmdráma,
2010, 135 perc) 
  Rendezte:  Oliver Stone. 
  Szereplők:  Michael Douglas, Shia LaBeouf, 
Carry Mulligan, Susan Sarandon, Frank Lagella, 
Charlie Sheen, Josh Brolin, Eli Wallach. 
  Pontszám:  7/10. 
  

 Vespa 
 Groó Diána második filmje nemrég

került a mozikba. A film road movieként
indul, a főszereplő Lali zsugán elnyer egy 
csokit, aminek a papírjával nyer egy vado-
natúj, piros Vespa robogót, ám a szajré 
csak Budapesten vehető át. A jellemfej-
lődésnek is tanúi lehetünk, mivel Lali 
csonka családban él, édesanyja egyedül 
neveli, és most nem csak a motorbiciklit, 
hanem apukáját is láthatja a nagyváros 
betondzsungelében. A vidék leszakadása 
és származása mia� szinte kilátástalan
Lali helyzete, néha késik az iskolából, és 
egyáltalán nem olyan életet él, mint mi azt 
el tudnánk képzelni. 

 De ebbe a világba, ami a roma tele-
pen zajlik, bőven van lehetőségünk 
bepillantani a film képein keresztül.
Viszont dokumentarista jellegéhez 
képest még így is félhomályban tapoga-
tózunk, de ezt a hibát elkönyvelhetjük az 
emészthetőség számláján. A nyeremény 

azonban zsigereiben hat Lalira, így nem 
tehet mást, engedelmeskedik ezeknek a 
mélyről jövő érzéseknek, és nekiindul, 
felutazik Pestre, hogy átvehesse a robo-
gót. A jegyet egy nagy nejlonzacskóval 
váltja meg, azonban a vonat – véletlenül 
– lerobban, így színesítve a sztorit, ami 
vagy a forgatókönyvírók „bravúrja”, 
vagy a MÁV szokásos sajátossága. 

 Ezt követően ismerkedik meg a Tóth 
Sándor által alakíto� Lali a kétes vándor-
zenésszel, a Balogh Roland által játszo�
Sanyival. Budapestre érve azonban újabb 
nehézségek elé néz, mind a Vespát, mint 
édesapját illetően. A film további kép-
kockáin még feltűnik Szabó Simon ren-
dező és forgatókönyvíró ( Papírrepülők ), 
aminek külön örültem, mert így meg 
tudom említeni a nevét, és mert igazán 
jó érzés azt látni, hogy mintha halvány 
csillag kezdene ragyogni a magyar mozi 
egén, aminek a fényét a fiatal művészek
gerjesztik egyre fényesebbre. 

 Törceee 

 VESPA 
 (magyar, 2009, 85 perc) 
  Rendező:  Groó Diána. 
  Forgatókönyvíró:  Groó Diána, Szabó Iván. 
  Szereplők:  Tóth Sándor, Balogh Rudolf, Nyakó 
Júlia, Szabó Simon. 
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 Gólya Kupa 
 „I� a barna, i� a bajnok!”

 Akiket előző csütörtökön 5 órakor az egyetem elé sodort az élet éppen órára 
igyekezve vagy frissen kiszabadulva az épületből, nem tudták nem észrevenni az 
Északi tömb elő� gyülekező lelkes gólyacsoportokat. Igen, az idei gólyatáborok
nyertes csapatai készültek az egymás elleni végső megmére�etésükre! Gólya
Kupa. Aki elhozza, az lesz az egész ELTE legbelevalóbb csapata! Bódvarákót 
Mészi és Toplak Joe drapp csapata, az Ánusztörpék képviselték, az egyik leg-
nagyobb létszámmal megjelent, összetartó kis csapat. Már a verseny kezdetekor 
lelkesen feste�ék össze egymás arcát katonai festékkel és Angelinát, az indulójuk
főszereplőnőjét sem hagyták o�hon.  

 Az első fele a Kupának a Campuson zajlo�, i� minden kar képviselt egy-egy
állomást. A kémiásoknál furcsa külsejű kémcsövek közül válogatha�unk, a mi üveg-
csénk drapp színű trutymójáról pedig ki kelle� derítenünk, hogy májkrém, tea, tejföl
és némi tej egyvelegéből áll. A fizikusoknál mi is le� volna a két legfőbb eszköz, ha
nem egy műanyag pohár és egy óvszer? Mindenesetre mókás állomás volt, hangos 
„Szimpatikus állomás!” felkiáltással távoztunk tőlük. A bölcsészeknél a Dózsa-féle 
parasztfelkelést kelle� imitálni erősen alkoholi�as verzióban, nagyon hálás közönség
voltak, lelkes tapsban törtek ki, amint a színdarab végén a szereplők megrágcsálták 
„Dózsa Györgyöt” és végül meggyújto�ák még a koronáját is. Az informatikusok
megállójánál tequiláztunk egyet, persze nem a megszoko� módon.

 A városon átvágva további feladatok vártak a lelkes csapatokra a Damjanich 
úti kollégiumig. Megtudtuk, hogy egy Combino egész pontosan 54 méter és hogy 
egy szexshopban mennyibe kerül egy DVD kikölcsönzése. 

 A Damjanich úti kollégiumban voltak a végső vetélkedők, játszo�unk szék-
foglalósat és persze alkoholos játékokban verhetetlenek voltunk. Eredményhir-
detéskor már a tetőfokára hágo� a hangulat és bár szorosan, de mi, Bódvarákó
drapp ánusztörpéi le�ünk a bajnokok! Később a buli egy innen 10 percre található
létesítményben, a Club 49-ben folytatódo�. Gondolom mondanom sem kell, hatal-
mas győzelmi ünnepet ült a mi TTK-s csapatunk, de a többi résztvevő is, hiszen 
ők is hihetetlenül jól helytálltak! 

 Serephina 
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